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Harrera baliabide  berrien aurrean 

Donostiako Udalak hedabideei emandako informazioaren arabera, hilaren 22tik aurrera, hiriak etxerik gabeko 

pertsonentzako 250 plaza izango ditu, horietatik ehun bat plaza berriak izango direlarik, eta Hiritarron Harrera Sareak 

hori lortzeko esfortzua baloratzen du. 

Pandemia iritsi aurretik kolektibo horrekin lanean ari garen erakundeok eskatzen genuen neurri bat da hau. 

Koronavirusaren tragediak, erakundeek ezagutzen duten errealitate bat azaleratzea beharrezkoa izan da larrialdiko 

harrera-neurriekin erantzutera behartuta egon zitezen. 

Alarma-egoera amaitzear dagoela, premiazkoa zen erabaki bat hartzea; harrera-neurri normalizatuak 

etengabe gaitzea edo pertsona asko kalean uztea. 

Kontuan hartuta gaur egungo ikusgarritasuna, inor atzean ez uztearen diskurtsoa etengabe errepikatzea eta 

kolektibo horrekin lan egiten dugun erakundeek egindako presioa, etxerik gabeko pertsona multzo handi bat kalera 

botatzearen argazkiaren kostua ez zen txikia izango, are gehiago hauteskunde-bezperetan. 

Ez gara hasiko erakundeek orain dela zenbait urte hartutako erabakiak martxan jartzeko jarrera berri hau 

hartzeko pisu handiena izan duten faktoreak aztertzen. Besteak beste, etxerik Gabeko Pertsonentzako Euskal 

Estrategia 2018-2021, hainbat urtez lanean aritu ondoren onartua izan zena, eta, izatez, praktikan oraindik jarri 

gabea. Baina, hala bada, ongi etorria da. 

Erakundeak xedapen horretan sakontzera animatzen ditugu. Kontuan hartu beharrezkoak diren jarraibide 

batzuk ematen dizkiegu, egiten ari diren baieztapen batzuk zehazten dituztenak, eta eman beharreko urrats batzuk 

iradokitzen dizkiegu. 

Hasteko, esan behar da, Donostiak 250 plaza izango baditu, horrek esan nahi du beste ehun bat pertsona 

kalean geratuko direla, Errenterian eta Irunen kale-egoeran daudenak barne. Beraz, dauden beharrei erantzun 

eskasa ematen jarraituko dugu. Datu hori azaltzen duen titularrik izango  al dugu hedabideetan? Zalantzan gaude. 

Gai hori zuzenean erakundeei helarazteko aukera dugunean eta etxerik gabeko pertsona guztientzako 

harrera-baliabiderik ez gaitzeko arrazoiak galdetzen ditugunean, isiltasuna izaten dugu erantzun. Edo, Donostiako 

Udalaren kasuan, beste udalerri batzuk egiten ditu erantzule, neurri nahikoak hartzen ez dituztelako arazoa 

hiriburuan kontzentratuz. Ez diogu arrazoiaren zati bat ukatzen planteamendu horri, eta ados gaude erantzukizun 

hori beren gain hartu behar dutela, pertsona horiek gizarteratzen laguntzen duelako, baina horrek erantzukizuna 

gainerako udalerriei eta Aldundiari eta Eusko Jaurlaritzari helarazi besterik ez du egiten. Beraz, arazoa konpontzeko 

erantzukizuna erakunde guztiena da oraindik ere. Ez ditzagun pertsona horiek ping pong pilota bihurtu. 

Behin eta berriz esaten da gaur egun larrialdietako baliabideetan hartutako pertsonen% 41 ez dagoela hirian 

erroldatuta. "Kanpotik" etorri direlako mezua zabaltzen da horrela. 

Bada, horien zati bat, zati bat bakarrik, alderdi politiko berberek gobernatutako Gipuzkoakok eta Bizkaiko 

udalerrietatik dator. Orduan? Ez digute talde horiekin lan egiten dugun erakundeei akusazio bat dirudiena bota behar, 

beren alderdiei baizik. 

Bigarrenik, hainbat zirkunstantziagatik erroldatuta ez dauden pertsonen kopuru esanguratsu bat dago. 

Zenbait kasutan beren herrialdeetako ordezkaritza diplomatikoetan dokumentazioa lortzeko zailtasunengatik eta, 

beste batzuetan, udalak, beste udalerri batzuek bezala, erroldatzeko hirian hilabete jakin batzuk bizitzen egotea 

eskatzen dielako. Exijentzia hau legearen helburuen aurkakoa da, pertsona hauek erregulartasunez bizi baitira hirian 

eta Gizarte Zerbitzuek ezagutzen dituztelako. Esan dezagun, halaber, Donostiako Udalak etxerik gabeko pertsonen 

erroldatzea aurreikusten duela, beste udalerri askotan egiten ez dena. 
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Hirugarrenik, erroldatutako pertsona-talde handi bat dago, larrialdi-baliabideetatik kanpo egoten jarraitu 

dutenak, abandonatutako eraikinetan bizi direnak, edo baita kale gorrian ere, eta horiek ez dira agertzen udalak 

erabiltzen dituen zifra horietan. Gizarte Zerbitzuek pertsona hauek ezagutzen dituzte, zerbitzu hauek erabiltzen 

baitituzte. 

Honek guztiak ondorio batera garamatza; ez zaio aurre egin nahi etxerik gabeko pertsonen errealitateari. 

Aurreko errealitatearekin alderatuta aurreratu duguna lau haizetara zabaltzen dugu, baina oso antzeko egoerarekin 

topo egingo dugula aitortu gabe. Ehun bat lagun kalean. 

Egoerari heltzeko modu horrek logika gaiztoak sortzen ditu, baliabide urriak banatzen diren guztietan bezala. 

Zu bai edo zu ez esateko irizpideez ari gara. Egunotan ikusten ari garen zerbait da, eta ezinegon handia sortzen ari da 

dozenaka pertsonengan, ez baitute ulertzen zergatik diren, berriro ere, baztertuak. Batzuetan, oso irizpide 

baztertzaileak finkatu direlako; adibidez, gaur egun harrera baliabideetan egotea, kontuan hartuak izan ahal izateko. 

Beste batzuetan, besterik gabe, alde batera uzten dituzte. Aukerako hautaketa honen ondorio gaiztoetako bat, 

hemen denbora luzea daramaten gazte asko lur jota bukatzea da. Kalean, baina beren egoeratik atera ahal izateko 

itxaropenean, hezkuntza ibilbide bat jarraitzen dute eta berriro ere ikusten dute atea muturren aurrean ixten zaiela. 

Jasan behar dituzten bizitza-baldintzengatik dagoeneko oso kaltebera den oreka psikikoa okertzen laguntzen duen 

zerbait da. 

Gainera, Udalak jarriko dituen baliabideen artean, "25 pertsonentzako bizileku-irtenbidea" aipatu du. Argitu 

dezagun  udalak diru kopuru bat ematen duela pertsona horiek Donostialdean gela bat bilatu dezaten hilaren 22a 

baino lehen. Harrera Sarean badakigu, eskarmentua dugulako horretan eta, bilaketa-lan hori aspaldi egiten 

gabiltzalako, udalaren laguntzekin, izugarri kostatzen dela horrelako alokairuak lortzea, kontuan hartuta duten prezio 

altua, alokatzen dituztenen xenofobia eta alokairura bideratutako zenbatekoa. Gutxi balitz bezala, laguntza hauek 

urte amaierara arte soilik aurreikusten dira. 

Gogoeten zerrenda askoz ere zabalagoa izan zitekeen arren, gaur egun, Donostian, gosea pasatzen duten 

pertsona guztiei erreferentzia eginez itxi nahi dugu ohar hau. Errealitate honen gainetik oin-puntetan pasatu ohi gara. 

Eta, nahiz eta Donostiako hiritar gehienek gosea pasatzea zer den ez jakin, imajina dezakete. Horregatik, Hiritarron 

Harrera Sarea aspaldi eskatzen ari da jantoki sozialak irekitzeko. Isiltasuna izan dugu erantzun. 

Hiritarron Harrera Sarea aspalditik ari da inplikatzen, ahal dugun neurrian, pertsona horiei laguntzen, haien 

behar batzuei erantzuteko eta bazterkeria-errealitate hori gure izenean egitea onartzen ez dugunon babesa senti 

dezaten. Horregatik saiatzen gara etengabe  beren egoera, ikusi nahi ez den alde horretara heldu ez dadin. Pertsona 

ikusezinak deitu ohi zaie, baina, beste behin ere, gu argazkian ondo atera gaitezen egiten dugu. Badakigulako 

existitzen direla. Hor daudela. Baina ikusezin bihurtzen ditugu. 

Erakunde guztiak animatzen ditugu zezena adarretatik hartzera, ez ditzatela pertsona batzuk lagundu eta 

besteak kalean utzi. Zeregin horretan aurkituko dute Hiritarron Harrera Sarea, ahal dugun neurrian, Donostiako 

hiritarren zati esanguratsu baten inplikazioarekin ekarpenak egiten jarraitzeko. 
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